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Onderstaand treft u de beantwoording van de door u gestelde vragen aan. 

Vraag 1 Is er nagedacht over alternatieve oplossingen? Bijvoorbeeld door de gehele hard- en 
software infrastructuur van de Drechtsteden uit te besteden aan een professionele 
dienstverlener (b.v. IBM, Capgemini) en als service af te nemen? De I&A functie binnen de 
Drechtsteden kan dan als regie-organisatie functioneren. Indien deze mogelijkheid is 
onderzocht, waarom zien we deze dan niet als optie terug als alternatief in dit voorstel. 
Indien deze mogelijkheid niet is onderzocht, waarom niet? 
 

 
 

Globaal zijn er drie ICT-gebieden waarop outsourcing betrekking zou kunnen hebben, te 
weten: 

• ICT-voorzieningen; 

• ICT-processen; 

• Bedrijfsprocessen.  
 
Bij de outsourcing van een ICT-voorziening moet men denken aan het aan derden 
overdragen van het netwerk, het rekencentrum, de werkplekautomatisering of de 
uitwijkvoorzieningen. Ook de deskundigheid die daar bij hoort – bijvoorbeeld in de vorm van 
een helpdesk – zal men in dit geval willen onderbrengen bij de opdrachtnemer. Deze neemt 
op zijn beurt verplichtingen op zich die in termen van beschikbaarheid, capaciteit e.d. zijn 
vast te leggen. Voor de Drechtsteden geldt dat het netwerk en rekencentrum nog niet zijn 
afgeschreven en daarmee outsourcen kapitaalvernietiging is. De werkplekautomatisering 
outsourcen is zeer complex, omdat een aantal bedrijfsprocessen en de bijbehorende ICT-
systemen gebruik maken van dezelfde werkplekautomatisering. We zullen hier dus eerst het 
toekomstbestendig fundament bereikt moeten hebben, voordat we kunnen overzien wat de 
consequenties van outsourcing zijn. De wettelijke uitwijkvoorzieningen voor bijvoorbeeld de 
GBA zijn momenteel al uitbesteed aan derde partijen die hierin zijn gespecialiseerd. 
 
Bij de outsourcing van een ICT-proces gaat het om de toepassing (applicatie) van een ICT-
voorziening. Een applicatie impliceert software en dus ook de zorg daarvoor. Een aantal 
applicaties is al uitbesteed. Het gaat hierbij om applicaties die als een SAAS-oplossing 
(software as a service) worden afgenomen. Daar waar mogelijk en wenselijk (in verband met 
bijvoorbeeld veiligheid) en waar het tot een kostenreductie leidt, wordt deze optie 
meegenomen in de business cases. Om dit verder mogelijk te maken is wel een 
verdergaande standaardisatie van bedrijfsprocessen noodzakelijk binnen de Drechtsteden. 
Dus eerst standaardiseren en daarna eventueel uitbesteden. Hierbij moet dan wel rekening 
worden gehouden met frictiekosten die voor een overheidsorganisatie altijd hoger zijn dan 
voor een bedrijf, omdat we een eigen risicodrager zijn.   
 
Een (flinke) stap verder gaat de outsourcing van een bedrijfsproces dat ondersteund wordt 
door een ICT-proces. Een voorbeeld hiervan is de catering. De verantwoordelijkheid voor het 
hele bedrijfsproces is overgedragen aan een externe onderneming inclusief de volledige ICT 
voor voorraadbeheer, kassasystemen etc. Om bedrijfsprocessen uit de gemeentelijke 
dienstverlening te outsourcen, moeten deze wel gestandaardiseerd en op orde zijn inclusief 
de bijbehorende kwaliteit van gegevens. Hiervoor geldt ook dat hierbij rekening moet worden 
gehouden met hoge frictiekosten, behalve als intern wordt uitbesteed zoals de 
gemeenschappelijke sociale dienst of belastingdienst. 
 



Een aantal andere overwegingen spelen ook een rol.  
Er bestaat een grote technische- en functionele samenhang tussen de voorgestelde 
investeringen en daarmee is het nu onverstandig om delen daarvan extern te beleggen; 
 
Het volledig uitbesteden leidt tot flinke doorlooptijden. Enerzijds door de feitelijke 
aanbestedingsprocedure zelf en anderzijds omdat na de gunning en gedurende de start het 
traject zeer veel kennis moet worden overgedragen over de infrastructuur en diepgaande 
aanwezige kennis van achterliggende (maatwerk) inrichtingen. Gedurende deze tijd wordt 
het feitelijke probleem waar we nu voor staan niet opgelost en worden de geschetste risico’s 
realiteit.  
 
Ervaring uit de markt leert dat outsourcing in de eerste 2 tot 3 jaar leidt tot extra 
inspanningen en kosten, om het partnership goed ingeregeld te krijgen. Dit geldt zeker met 
de grote hoeveelheid maatwerk die we nu nog hebben voor alle deelnemers. 
 
De vervanging zoals beschreven in het transitieplan zal moeten gebeuren, voordat 
uitbesteed kan worden. Deze kosten komen te allen tijde voor rekening van Drechtsteden. 
Dit komt dan nog boven op de kosten van de transitie naar deze externe partij. 
 
Volledige outsourcing is daarom momenteel nog geen reële optie. 
 

Vraag 2 Hoe verloopt het proces van (Europese) aanbesteding en inkoop? Wie begeleidt dit 
proces? Wordt er bijvoorbeeld een professionele en onafhankelijke inkooporganisatie 
voor ingeschakeld?  € 14,8 miljoen investeren rechtvaardigt de inhuur van professionele 
begeleiding. Een voorbeeld van een dergelijke organisatie is de fa. Benefit: 
(www.benefit.nl) Of denkt het SCD deze specialistische functie zelf in huis te hebben? 

 
 Het proces van aanbesteding en inkoop verloopt via de afdeling inkoop van het SCD. 

Voor deze afdeling is externe specialisme aangetrokken met veel kennis en ervaring en 
een trackrecord op het gebied van ICT inkoop en (Europese) aanbestedingen.  
 

Vraag 3 Basisprincipes voor “het nieuwe normaal” op pagina 5 van het voorstel zijn essentieel 
voor welslagen. Echter: Met betrekking tot de lessen uit het verleden: Uniformering en 
standaardisering is niet (volledig) gelukt. Waarom gaat dit nu wel lukken? 

 
 Uniformering en standaardisering raakt de grenzen van de samenwerking zoals 

geregeld in de Gemeenschappelijk Regeling. Bij de vraag over outsourcing zijn we al 
dieper ingegaan op de drie ICT-gebieden waar in hoofdlijnen kan worden gesproken 
over outsourcen. Deze drie gebieden komen hier ook terug.  

 
Op het eerste gebied,ICT-voorzieningen, is al verregaand gestandaardiseerd en 
geüniformeerd. We gebruiken allemaal dezelfde kantoorautomatisering, hetzelfde 
rekencentrum en hetzelfde netwerk. Binnen dit gebied kan nog verder worden 
gestandaardiseerd door bijvoorbeeld voor alle schriftelijke communicatie dezelfde 
formats en macro’s te gebruiken. Dat houdt in dat centraal wordt voorgeschreven welk 
format een individuele gemeente moet gebruiken voor bijvoorbeeld raadsvoorstellen. 

 
Voor de bedrijfsprocessen en ondersteunende applicaties is het problematischer gebleken 
om te standaardiseren en te uniformeren, maar streven we hetzelfde na. In een applicatie 
zijn namelijk de bedrijfsprocessen gemodelleerd. Ook hiervoor geldt dat centraal bepaald 
moet worden hoe het lokaal er uit komt te zien. Om maximaal kostenefficiënt te zijn moeten 
individuele gemeenten zich dus conformeren aan centraal opgelegde uitgangspunten, 
procesinrichting en bijbehorende applicaties. De reden voor het feit dat dit moeizamer 
verloopt is dat uniformering en standaardisatie van bedrijfsprocessen ingrijpt in de dagelijkse 
gang van zaken binnen de primaire processen van de deelnemers en de dochters. Men zal 
dus – zij het in verschillende mate - concessies op de ‘eigen werkwijze’ moeten doen om een 
gemeenschappelijke werkwijze binnen de Drechtsteden te realiseren. 
 
De kentering die hierin echter heeft plaatsgevonden is dat zowel regionaal bestuurlijke als 
lokale ambtelijke top zich hebben gecommitteerd aan deze uitgangspunten. De 
gemeentesecretarissen hebben dit ook vastgelegd in hun visie op het werken in de 
Drechtsteden. Deze visie is in een werkprogramma uitgewerkt langs diverse sporen, 
waarvan er één is de uniformering en standaardisering van werkprocessen en 
ondersteunende ICT-systemen. Hierbij wordt vanuit de bedrijfsprocessen geredeneerd en 
niet vanuit systeemtechnische uitgangspunten. De governance op dit programma is in 
handen van de voorzitter van het ONS-D. Tot slot heeft de fijnstructuur geleid tot een 
organisatieontwerp waarin de juiste competentie op de juiste plaats wordt gezet waarmee 



de slag- en beheerkracht wordt vergroot in de organisatie.  

 
Vraag 4 Basisprincipes voor “het nieuwe normaal” op pagina 5 van het voorstel zijn essentieel voor 

het welslagen. Echter: hoe wordt standaardisatie en uniformering, b.v. applicatieconsolidatie, 
bestuurlijk afgedwongen? Moet dit een "harde" toezegging zijn van alle "klanten" 
(gemeenten)? 
 

 Voor de beantwoording van deze vraag verwijzen wij naar ons antwoord op vraag 3.  

Een harde bestuurlijke toezegging is wenselijk en vergroot de kans op succes. Eerder is 
al aangegeven dat de bestuurders vertegenwoordigd in het regionaal portefeuille-
houderoverleg middelen zich ondubbelzinnig hebben uitgesproken over het nastreven 
van de basisprincipes en de noodzaak van standaardisering en uniformering, omdat hier 
nog veel regionale potentie voor kostenbesparing ligt. In de rapportage naar PFO èn 
Drechtraad zal de voortgang steeds worden aangegeven. 
 

Vraag 5 De opmerking wordt gemaakt dat ICT niet goedkoper wordt, maar duurder. Hoe wordt 
de doelmatigheidscontrole ingericht naar de toekomst toe? 

 
 In het transitieplan wordt in bijlage 5 hierop ingegaan. Verder wordt nadat het toekomstig 

bestendig fundament is bereikt, jaarlijks deelgenomen aan een door KING 
gecertificeerde benchmark. 
 
ICT zal procentueel gezien inderdaad een groter onderdeel van de totale 
bedrijfsvoeringkosten gaan uitmaken nu en in de toekomst. Dit komt door de 
verdergaande digitalisering en integratie van (keten)processen, bijvoorbeeld door digitale 
samenwerking met andere (overheids-)organisaties, een intensievere opslag van 
gegevens en het meervoudig gebruik ervan en het belang een goede beveiliging die 
daarmee gepaard gaat. 
 
Van belang is dus te zorgen dat we  -voordat we investeren in vernieuwing of vervanging 
-  een goed beeld hebben van wat het oplevert (integrale business cases. Dat wil zeggen 
niet alleen de incidentele maar ook de structurele kosten en baten in beeld) en ook 
achteraf toetsen of de baten zijn gerealiseerd c.q. verzilverd en geïnd 
(batenmanagement). 

 
Samen met de CIO-Office, de Business en SCD-ICT ontwikkelen we een regionaal 
informatieplan met een daarbij passend programma- en projectportfolio. Op dit portfolio 
vindt ook in die gezamenlijkheid prioriteitstelling en sturing plaats. 
 
De rol van de CIO als onafhankelijk toezichthouder is vergroot. Dit houdt onder meer in dat 
er gevraagd en ongevraagd audits plaatsvinden op programma’s en projecten maar ook op 
het reguliere beheer op het terrein van I&A.  
 

Vraag 6 Samen goedkoper ligt voor de hand, wordt gesteld. Denken we dat of weten we dat? Is 
dit ook aangetoond? 

 
 In zijn presentatie van 2 april jl. is de heer Mirck ook ingegaan op een aantal 

vergelijkingen die aantonen dat de Drechtsteden, zelfs na de gevraagde investeringen, 
aan de onderkant van de bandbreedte acteert v.w.b. ICT-kosten. Dit was al in 2011 
bevestigd door Gartner die in een benchmark-onderzoek naar de ICT-kosten van 
Drechtsteden op hoofdlijnen concludeerde dat de Drechtsteden het goed tot zeer goed 
doet tegen lage tot zeer lage kosten. Daarbij waarschuwden ze dat op een aantal 
domeinen we eigenlijk te goedkoop waren, waardoor we door de bodem dreigden te 
zakken. 
 
Samenwerking op het gebied van ICT door het gezamenlijk gebruik van dezelfde ICT 
infrastructuur, oplossingen etc, leidt tot een betere prijs-kwaliteitverhouding, meestal 
ingegeven door schaalvoordelen. Voorbeelden hiervan zijn: 

 
• Gezamenlijke inkoop (volumekortingen). Voorbeeld is Microsoft waarbij we als 

eerste in Nederland (voor gemeenten), in aanmerking kunnen komen voor de 
Shared Servicecentrum korting. Voorwaarde is dat ICT centraal door SCD/ICT 
wordt geregeld. Het voordeel kan hierdoor oplopen van 100.000 euro tot 
300.000 euro per jaar; 

• Het gezamenlijk gebruik van dezelfde oplossingen reduceert licentiekosten, het 
beheren van diverse contracten, beheeractiviteiten e.d. Deze consolidatie of 



reductie heeft wel als voorwaarde dat er aan de kant van de gebruikers (onze 
klanten) hieraan meegewerkt wordt. Consolidatie betekent ook het terugdringen 
van het aantal leveranciers en zorgt daardoor voor een betere 
onderhandelingspositie; 

• Standaardisatie van infrastructuur levert stabiliteit en voorspelbaarheid op. 
Updates, wijzigingen en dergelijke worden eenvoudiger (en daarmee 
uiteindelijke goedkoper) verwerkt zonder verstoringen. Idem voor de 
uitbreidingen of nieuwe ontwikkelingen. Voorwaarde is wel om up-to-date te 
blijven en goed releasemanagement te voeren. Dit betekent bij blijven met de 
versies.  

 
Vraag 7 Het gevraagde investeringsbudget is alleen voor hardware en systeemsoftware, aldus 

de opgave op pagina 8. Echter op pagina 6 wordt concreet gesproken over o.a. 
projecten die wettelijk uitgevoerd moeten worden. Hoe worden deze gefinancierd? Door 
een rijksbijdrage of dienen we deze als gemeenten te financieren? NB. Indien het 
laatste, het geval is dan wordt onterecht de indruk gewekt dat voor de € 14,8 miljoen ook 
de functionele projecten worden uitgevoerd. 
 

 De € 14,8 mln. betreft de onvermijdelijke ICT-projecten (vervanging van hard- en 
software plus de uitvoering van de bijbehorende projecten (incl. de onderzoeksfasen) 
van alle (complexe) migratieactiviteiten van oud naar nieuw al dan niet (deels) 
uitgevoerd door leveranciers). 
 

De financiering van de wettelijke projecten wordt gedaan via de lokale begrotingen. 
Gemeenten hebben in hun begroting hiervoor meerjarig middelen gereserveerd. deze 
worden ook wel de €6,50 middelen genoemd, omdat in het verleden is geconcludeerd 
en besloten dat jaarlijks dit bedrag ongeveer nodig is voorprojecten die alle gemeenten 
raken. Dit is een bestaand financieel arrangement.   

 
Vraag 8 Het derde bolletje op pagina 7 zegt dat "de financiering van wettelijke regionale 

projecten (niveau 1) is opgenomen in het Transitieplan. Maar waar dan? Wij hebben dit 
niet kunnen vinden. Hierover dient een nadere uitleg te komen! 

 
 Het betreft hier de projecten niveau 1, categorie A t.m D van niveau 1 (alle wettelijke 

projecten). Op pagina 22 van het transitieplan I&A en in de onderste rij van de tabel met 
het dekkingsvoorstel wordt hieraan gerefereerd evenals in de noot die is opgenomen op 
pagina 23 van het transitieplan I&A. 

 
Een nadere uitwerking van alle nu voorziene wettelijke projecten (ingeschatte kosten 
voor vooronderzoek, businesscases en uitvoering)  zijn verder opgenomen in Bijlage 2 
(pagina 41 e.v.) en Bijlage 3 (pagina 46 e.v.) van het Transitieplan I&A, waarin we de 
inhoud van de projecten en te verwachten kosten verder toelichten. 

 
Vraag 9 Op dit moment een krediet beschikbaar stellen van €14,8 miljoen is wellicht wat te snel. 

Is een begroting per project mogelijk? 

 
 Om de ICT-infrastructuur op orde te krijgen conform de hedendaagse minimale eisen zijn dit 

de minimaal noodzakelijk projecten. Door hun onderlinge verwevenheid in termen van 
techniek, functie en licentiecontracten kunnen zij niet van elkaar worden gescheiden. Keuzes 
hierin leiden direct tot risico’s zoals opgenomen in het plan. Er bestaat overigens een 
begroting per project. 
 

Vraag 10 Wat is de basis van de financiële berekening van de € 14 mln.? Schattingen of offertes? Op 
grond waarvan? 
 

 Bij het calculeren van de projectkosten en de projectdoorlooptijd is gebruik gemaakt van 
ervaringscijfers bij andere gemeenten, aanbestedingen onder voorbehoud van 
financiering zijn uitgevoerd, offertes van leveranciers, ervaringen vanuit het IP&A project 
en inzicht en ervaringen van mensen die ervaring hebben met dit soort omvangrijke 
programma’s. Uitkomsten van de diverse projectcalculaties zijn getoetst op basis van de 
bovenstaande elementen. 
 

Vraag 11 Gaat "vervuiler betaalt" ook daadwerkelijk gebeuren, hoe eenvoudig/complex is de 
bewijslast met betrekking hiertoe? 
 

 Gemeenten zitten voortaan zelf aan het stuur. Accounts, werkplekken en applicaties worden 



aan de hand van de nieuwe verrekensystematiek doorberekend naar gemeenten. Diegene 
met de meeste accounts, werkplekken en applicaties gaat op termijn, als de bestaande 
afschrijvingen zijn doorlopen, ook het meeste betalen. Daarnaast zal diegene die niet direct 
mee gaat in de standaardisatie van de applicaties ook meer betalen (zie antwoord vraag 4). 
Er is door alle gemeenten en dochters van de GRD een inspanning gepleegd zodat per 1 
april 2013 deze systematiek kan worden gehanteerd in het verrekenen van de kosten. 
 

Vraag 12 Op pagina 11 wordt terecht gesteld dat de transitie een zeer complexe opgave is. En dat de 
risico’s als gevolg van deze complexiteit kostenverhogend werken, maar deze zijn nu nog 
niet te berekenen. Dit is een waarheid als een koe en reken maar dat de kosten fors hoger 
uit zullen vallen! Deze opmerking opent de deur hiervoor en dit vinden wij eigenlijk 
onaanvaardbaar!  Dus voordat we groen licht geven voor deze investering moeten eerst de 
risico’s met bijbehorende kosten in kaart gebracht zijn. Anders geven we min of meer een 
blanco cheque. Immers we kunnen deze beslissing niet halverwege terugdraaien. Gaat u de 
risico’s met bijbehorende kosten in kaart brengen voordat besluitvorming over het krediet van 
14,8 miljoen in de Drechtraad aan de orde is? 
 

 Drechtsteden is niet de eerste organisatie die voor deze complexe opgave staat. Eerder 
zijn andere gemeenten ons voorgegaan. Deze ervaringen nemen we nadrukkelijk mee. 
 

Toch kan niemand vóór een complexe transitie aan het begin alles overzien. Vanuit de 
expertise die aan boord is hebben we een gedegen inschatting gemaakt zowel qua 
kosten als doorlooptijd. In de sprong van de verouderde situatie naar een moderne 
omgeving zit de uitdaging vooral in de technische en functionele afhankelijkheden die 
bestaan tussen applicaties, besturingssoftware en hardware.  

 
Daarom hebben we een aantal maatregelen genomen om de risico’s te minimaliseren, 
en de voortgang tussentijds te bewaken, zodat tijdig kan worden bijgestuurd op budget 
en planning, te weten: 

 
• Er wordt een scan uitgevoerd door een externe partij om vooraf inzicht te krijgen 

welke applicaties problemen geven. Indien de leverancier van deze applicaties 
het niet kunnen oplossen worden deze applicatie in een aparte standaard 
omgeving gezet.  

• Er wordt nu proefopstelling gemaakt om te zien dat wat we willen ook technisch 
kan. Hierbij hebben we de medewerking van diverse externe leveranciers om 
gedurende deze periode ook tegen geen of geringe kosten gebruik te maken 
van software. Tevens kunnen we het hergebruik van bestaande hardware tot 
een maximum uit nutten.  

• Na deze proefopstelling wordt er een bredere testomgeving ingericht conform de 
nieuwe productieomgeving. De applicaties worden naar deze vernieuwde ICT 
omgeving gemigreerd conform de nieuwste eisen. Op deze manier kunnen 
diverse tests uitgevoerd worden en de problemen worden opgelost.  

• Na de testomgeving vindt een gefaseerde uitrol plaats waarbij vooraf maximale 
instructies gegeven worden en support beschikbaar zijn.  

• Het transitieprogramma bestaat uit 6 programma’s met 41 projecten. Voordat 
een project start is er een plan dat door de stuurgroep wordt goedgekeurd. 
Hierbij worden de laatste ervaringen ook verwerkt in de nieuwe calculatie.  

• Een eventueel verschil, zowel positief als negatief, moet verklaard worden en 
dient te worden goedgekeurd door de bestuurlijk opdrachtgever (de 
verantwoordelijk portefeuillehouder).  

• Er wordt een stuurgroep opgericht waarin ook de klanten vertegenwoordigd zijn. 
Vanuit programma- en projectmanagement wordt strak gestuurd op budget, 
afspraken met leveranciers, opleveringen van resultaten conform plan, risico’s 
etc. Maandelijks wordt over de voorgang gerapporteerd aan de stuurgroep en 
de bestuurlijk opdrachtgever (de verantwoordelijk portefeuillehouder). 

 
Gedurende het transitieprogramma wordt zwaar risico management uitgevoerd. Maandelijks 
wordt gerapporteerd over de status van de voorgestelde maatregelen en de datum waarop 
het risico opgeheven of geminimaliseerd moet zijn. Tevens worden door een nog aan te 
stellen risico manager reviews en toets momenten op de projecten uitgevoerd. Over de 
resultaten wordt direct gerapporteerd aan de opdrachtgever. 
 

 


